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atalogul cu „perle” al domnului profesor Paras-
chivescu, ne duce mereu cu gândul la îndemnul din 

titlu. Am, oare, dreptate?
u Ne vom intensifica eforturile în străinătate, unde 

avem diaspora dezvoltată. Alina Gorghiu
u În deplasarea din Vietnam am participat la schimbările 

climaterice și astea. Ioan Stan
u Eu am spus, de când am intrat în PSD, că mi se pare 

prea multă democrație în acest partid. Lia Olguța Vasilescu
u Libertatea de exprimare o face fiecare pe barba 

proprie. Ion Iliescu
u Cum să fiu comunist, când eu, în frunte cu domnul 

Iliescu, m-am dus la București, să dau la o parte acest 
sistem? Marian Oprișan

u Pe domnul Ghiță, aș pune cineva să-l filmeze, când 
i-aș da două bâte pe spinare, ca să îl vadă lumea real. Marian 
Vanghelie

u Bucureștenii au de ales între o certitudine, și acea 
certitudine sunt eu. Gabriela Vrânceanu-Firea

u Einstein n-a fost nici măcar un șmecher. El l-a plagiat 
pe Eminescu. Gheorghe Funar

u Nici nu știți ce sensibilitate am eu în suflet, dar nu 
știu să mă exprim. Dacă aș ști, aș vorbi mai frumos decât 
Liiceanu și Pleșu. Gigi Becali

u Cum ajungeam într-un port, mă duceam într-o 
bibliotecă. Traian Băsescu

u Nu am studiile primarului Parisului și poate nici 
măcar ale domnului primar Căldărescu, care ați spus 
dumneavoastră. Marian Vanghelie

u Cred că ministrul Pricopie a vrut să construiască 
o metaforă și nu a reușit s-o ducă până la final. Ecaterina 
Andronescu

u Pe vremea mea, nu se preciza sursa. Victor Ponta
u Bă, dacă mai râzi ca prostu’, ce-ai zice, dacă ți-aș 

rupe mâna și te-aș bate cu ea? Marian Vanghelie
u E frig afară, e frig în celulă, / Port haine groase, dar 

și căciulă. / Mâna e rece pe pixul înghețat, / Scriu greu, nu 
mă pot opri din tremurat. Monica Iacob-Ridzi

Rubrică realizată de Roxana FURDEAN
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RECAS Timiș,

„Se acordă lemne de foc doar locuitorilor noștri!”

Domnule primar, 
într-o recentă întâlnire cu 
colegul dumneavoastră de 
la Uniunea Primarilor din 

Banatul Istoric, domnul Ioan Guțu, edilul comunei 
Birchiș din județul Arad, am consemnat de-a lun-
gul dialogului, o anume mâhnire stârnită de pro- 
blema lemnelor destinate consumului gospodăresc. 
La dumneavoastră cum stau lucrurile în această 
direcție?

Domnișoară Roxana, Primăria orașului 
Recaș are în proprietatea sa, 748 de hectare de teren 
împădurit. Ei, această suprafață asigură, din necesa-
rul de material lemnos destinat locuitorilor orașului 
nostru, aproximativ 20%. În acest sens, noi trebuie 
să drămuim bine fiecare buștean, dacă dorim să 
mulțumim pe toată lumea.

Ei, pe toată lumea nu-i poate mulțumi nici 
popa. Urmați același mod de exploatare?

Am mai auzit și eu cum că, la noi, s-ar fi 
modificat procedura de exploatare. Minciuni! Nu s-a 
modificat nimic. Singura schimbare constă în aceea 
că am luat în serios această problemă a pădurilor. Și 
am făcut acest gest, îndemnați de dreptul legal, acela 
de a fi noi proprietarii. În consecință, procedurile de 
exploatare și chiar destinația lemnelor o hotărăște 
conducerea administrației orașului.

La Recaș, cetățenii cu cât pot cumpăra un 
metru cub de lemne de foc?

Cu 1.000 de lei.
Știți că în alte părți ale Banatului de pustă, 

prețul urcă la aproape 2.000 de lei?

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș
ri de câte ori îl întâlnesc pe primarul orașului Recaș, îmi amintesc, in-
voluntar, vorbele romanticului Rodin și atunci devin convinsă, că dom-

nul ing. Pavel Teodor are talent de primar. Sculptorul Rodin spunea că a avea  
talent înseamnă să-ți facă plăcere ceea ce muncești. Și primarul Recașului, chiar 
muncește cu plăcere.

Știu, dar acest preț, este stabilit doar pentru 
locuitorii Recașului. Dealtfel, despre lemnele de 
foc, aflate în perimetrul împădurit al Recașului, e 
bine să scrii că se acordă lemne de foc, doar locu-
itorilor noștri.

Domnule primar, suma cu care vindeți 
dumneavoastră oamenilor lemne de foc, trebuie să 
recunosc, că este, cu adevărat, accesibilă tuturor.

Nu, să știi, ca și în alte părți ale țării, mai sunt 
locuitori care se confruntă cu reale probleme și care 
nici măcar această sumă nu o pot achita integral, dar 
am căutat soluții pentru a rezolva și acest impedi-
ment financiar.

Cum ați reușit și la ce preț?
La un preț mult mai mic, de 30 de lei metrul 

cub, sigur aici vorbim de crengi, uscături, iar acești 
cetățeni își asigură singuri transportul.

Cine vă administrează zona împădurită?
Ocolul Silvic „Stejarul” cu care avem o co-

laborare foarte bună. Dar, revenind la lemnele des-
tinate încălzitului în gospodării, să știi, că avem o 
ofertă reciproc avantajoasă și pentru cei care doresc 
să-și curețe pășunile pe care le au închiriate de la 
primărie, cu respectarea, desigur, a condițiilor im-
puse de legislația silvică.

Domnule primar, vă mulțumesc, pentru fap-
tul, că ați acceptat să dialogăm despre o problemă  
a acestui anotimp, problemă pe care, cum v-am 
spus, am întâlnit-o la multe administrații județene 
și care dă mari bătăi de cap edililor.

Noi, după cum vezi, am rezolvat-o cu bine.
Dialog consemnat de Roxana FURDEAN

Cuvântul care zidește

Ne-am născut cu dreptul la veșnicie
  † Ioan 

dată cu Naşterea lui Hristos, omul 
dobândeşte dreptul la veşnicie şi ast-

fel, putem spune, că ne–am născut cu dreptul 
la veşnicie. Omul nu este un adaos la lume, ci 
este bucuria şi coroana creaţiei lui Dumnezeu. 
Omul a alungat tristeţea din Rai. Omul este 
bucuria îngerilor şi împreună Îl preamăresc pe 
Dumnezeu. Azi, omului îi este frică de iubire 
şi trăieşte tot mai însingurat, precum un val fără ţărm, ca un val care 
nu mai îndrăzneşte să sărute ţărmul. Societatea ne împinge azi spre 
o utopie impusă. Oare, acesta este ţărmul sărutului nostru, utopia? 
Noi sărutăm azi icoana Naşterii, de unde primim dulcea îmbrăţişare 
a Pruncului Iisus.

O

O

Rubrica școlii
Urări de bine
in stângăciile întâlnite în 
textele cu urări, cea mai 

frecventă este formularea „urări de 
bine”. Este un pleonasm să urezi 
cuiva de bine fiindcă verbul a ura se 
referă la ceva pozitiv, ceva augural, 
ceva ce este de bine. Nu poți ura de 
rău.

Așadar, atunci când urați cui-
va de ziua nașterii sau de sărbători, 
vă rog să aveți în vedere pleonas-
mul semnalat și chiar să adăugați 
după verbul a ura ceea ce credeți de 
cuviință.

Marcel TOLCEA

D
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SÂNMIHAIU ROMÂN

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

„Am câștigat într-un singur an de zile cinci proiecte 
pe fonduri europene!”

Timiș

Domnule primar, 
la trecuta noastră între-
vedere am remarcat, din 

ceea ce mi-ați spus, sprijinul pe care îl acordați tin-
erilor care desfășoară, în comună, diverse activități 
artistice ori sportive. Doresc să vă întreb acum, de-
spre lăcașurile de cult ale comunei, despre atenția 
pe care o arătați acestora?

Da, sfintele biserici se bucură de tot sprijinul 
nostru și pentru a fi mai exact, am să reamintesc citi-
torilor din comuna noastră, că la Sânmihaiu German 
am alocat sume considerabile pentru sfânta Biserică, 
pe care credincioșii noștri ortodocși din localitate au 
preluat-o de la credincioșii catolici, biserică ce se 
afla într-o stare accentuată de deteriorare, cu urme 
vizibile de igrasie. Ei, pentru lucrările necesare la 
acest lăcaș de cult, s-a găsit înțelegere la primărie și 
la Consiliul Local pentru acordarea sumelor necesare 
lucrărilor de reparații.

Știam ceva și despre o centrală termică, atât 
de necesară în acest anotimp…

rivită de pe podul care o împarte, comuna Sânmihaiu Român atestată 
documentar din 1333, are frumusețea unui tablou. Oamenii săi har-

nici, de la primele ceasuri ale zilei, hărnicesc prin curțile gospodăriilor care 
arată impecabil. Pe domnul primar Viorel Mărcuți, îl aștept să revină de pe 
drumurile comunei, drumuri pe care, după cum am înțeles din dialogurile tre-
cute, dânsul le dorește cât mai degrabă asfaltate.

Da, le-am acordat și o centrală pentru încălzire 
și mă bucur că am reușit să acordăm acest sprijin de 
care era nevoie.

La Utvin?
La Utvin s-au făcut lucrări mai ample la 

Biserică, lucrări complexe. S-au schimbat crucile de 
pe sfântul lăcaș, s-au efectuat lucrări de zugrăvire, s-a 
tencuit și vreau să consemnezi că, am avut cinstea, 
ca la Utvin, să primim și o înaltă vizită arhierească.

Există două instituții fundamentale pentru 
un neam: Școala și Biserica. Cunosc și sunt la vede- 
re eforturile pe care le-ați depus pentru a creea con- 
diții bune de învățământ elevilor comunei, dar aș 
dori să vorbim despre abandonul școlar, dacă există. 
         Șă știi că la capitolul „abandon școlar”, rata la 
noi în comună este foarte mică. Din fericire! În acest 
sens suntem sprijiniți și de actuala legislație.

Proiecte,  domnule primar?
Am demarat foarte multe proiecte. Multe din 

ele pe fonduri europene. Am câștigat într-un singur 
an de zile, cinci proiecte pe fonduri europene.

Pământul poate fi folosit drept 
garanție pentru credite

Dreptul dumneavoastră

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

n România, un pacient asigurat are dreptul 
de a beneficia de tratament pe tot parcursul 

perioadei în care este bolnav. Legea nr. 95/2006, 
privind reforma în domeniul sănătăţii, prevede ca 

asigurații să beneficieze de pachetul de servicii de bază, în caz de boală sau 
de accident, încă din prima zi de îmbolnăvire și până la vindecare, iar dacă 
au cumpărat medicamente, materiale sanitare sau au efectuat investigații 
paraclinice în perioada spitalizării, au dreptul de a beneficia de rambursa-
rea cheltuielilor.

De la biroul agricol

erenurile agricole vor 
stârni în acest an, un 

interes mai mare, decât cel 
arătat de cumpărători până 
acum. Dacă anul trecut au 
fost tranzacționate 100.000 de 
hectare de teren agricol, inten-
sitatea tranzacțiilor va crește în 
acest an. În Banat străinii dețin 
deja peste 30% din suprafața 
totală de teren agricol.În anu-
mite zone ale țării, cum este 
cazul Banatului de câmpie, 
prețurile s-au dublat, s-au tri-
plat chiar în anumite zone, 
ajungând până la 9.000 de euro 
pe hectar. Pământul, terenul 
agricol, devine cu atât mai 
prețios cu cât poate fi folosit 
drept garanție pentru credite. 
(Sursa – Jurnalul interregional 
„Banatul”)

Rubrica elevilor
                                            
n legătură cu numele sărbătorii Învierii Domnului, 
Paștele, avem două nedumeriri. Prima dintre ele se 

referă la o indecizie. Unii spun Paști iar alții spun Paște. 
Răspunsul ni-l oferă „Dicționarul Ortografic, Ortoepic și 
Morfologic al Limbii Române”: ambele forme sunt accep-
tate în limba română. Deci nu este greșit să spunem nici 
Paște, nici Paști. Cu privire la importanța sărbătorii, nu cred 
că mai e nevoie să spun că Paștele înseamnă cea mai importantă sărbătoare 
a creștinătății. Aș fi scris „Paștele sunt cea mai importantă sărbătoare a 
creștinătății”, pentru că, asemenea marii majorități a vorbitorilor limbii 
române, și eu resimt cuvântul Paște ca fiind un substantiv la plural. Aceasta 
e a doua nedumerire despre care vorbeam.

P

T

Î

 Paști sau Paște?
Î

Marcel TOLCEA                                            



4

„Domnului Florin Cheaua îi prevăd un viitor frumos 
în administrație!”

SATCHINEZ Timiș

Titu BOJIN - Președintele Uniunii Primarilor din Banatul Istoric
rice întâlnire cu domnul Titu Bojin, se desfășoară sub semnul optimis-
mului și al politeții neprefăcute. Pentru că politețe se cheamă, ca la ieșirea 

din Palatul Mitropolitan, unde domnia sa a condus delegația vicepreședinților 
„Uniunii Primarilor din Banatul Istoric”, la întâlnirea cu Înaltpreasfinția Sa, 
Ioan al Banatului, să îți acorzi un scurt răgaz pentru a dialoga cu jurnaliștii 
prezenți la ieșire. Printre aceia și ... eu.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

P

Domnule președin-
te, vă mulțumesc că ați 
acceptat să stăm de vorbă 

pentru pagina de promovare în arealul Banatului 
istoric, a comunei Satchinez găzduită de jurnalul 
primăriilor noastre.

O fac cu mare plăcere, cu atât mai mult cu 
cât comuna Satchinez reprezintă una din comunele 
cu care ne mândrim. O comună importantă și prin 
numărul său de locuitori: aproape 5.000. O comună 
aflată într-o continuă dezvoltare.

Am trecut și mai trec prin Satchinez și sunt bu-
curos să remarc atenția pe care locuitorii săi o acordă 
ordinii și curățeniei care fac din această localitate un 
model. Sigur, merită evidențiat aici și efortul pe care 
actualul primar, domnul  Cheaua, îl depune cotidian 
în folosul comunității. Deși aflat la primul mandat, 
prin realizările sale de până acum, domnului Florin 
Cheaua, îi prevăd un viitor frumos în administrație. 
Este tânăr dinamic și cu un mare respect pentru 
comună și locuitorii ei.

Chiar recent, am fost plăcut surprins, trecând 
prin Satchinez, de felul prin care au fost modernizate 
străzile, de modul în care sunt întreținute instituțiile 
de învățământ și chiar de grija arătată comunității 

rrome și când spun asta, mă refer la efortul primaru-
lui de a îi ajuta la intabularea caselor lor, o problemă 
serioasă în cadrul acestei etnii.

De câteva minute ați încheiat, alături de 
edili din patru județe, vizita la Înaltpreasfințitul 
Ioan, Mitropolit al Banatului istoric. Cum a decurs 
această întrevedere, ce s-a discutat?

Orice întâlnire, cu Înaltpreasfințitul Părinte 
Mitropolit, reprezintă un eveniment. Am dat curs 
dorinței vicepreședinților „Uniunii Primarilor din 
Banatul Istoric”, de a avea o întâlnire cu Părintele 
Mitropolit, întâlnire de la care am plecat cu o zestre 
mai bogată, decât cea cu care am venit, privind proi-
ectele Uniunii pentru viitorul apropiat.

Se va bucura comuna Satchinez de atenția 
viitoare a Uniunii?

Toate comunele vor avea parte de o atenție 
egală. Domnul Cheaua, primarul Satchinezului, este 
membru fondator al acestei instituții și, sunt convins, 
că dânsul va aduce în atenția noastră orice solicitare, 
care să fie în folosul comunei sale.

Domnule președinte, vă mulțumesc.
Și eu, îți mulțumesc, dorind să transmit tu-

turor locuitorilor comunei Satchinez, sincere urări 
de sănătate și liniște.

O

Din luna martie 
se poate exporta lâna
A

În atenția locuitorilor comunei SatchinezÎn atenția crescătorilor de oi

ăstrându-și mâhni-
rea exprimată și cu 

alt prilej, domnul primar Florin 
Olimpiu Cheaua ține să convingă 
pe acei locuitorii care dovedesc 
respect pentru imaginea comu-
nei că „teribilismul și nesimțirea 
manifestate de o parte dintre 
consătenii noștri (indiferent de 
vârstă) în ultima perioadă sunt ca 
o cangrenă pentru comunitatea 
noastră. Cu ce sunt de vină coșurile de gunoi, care sunt spar-
te și rupte, semnele de circulație scoase și rupte, pietrele de 
pe drumurile noastre aruncate peste tot din cauza drifturilor 
făcute de șoferi teribiliști? Ce vină au băncile – se întreabă 
domnul primar - pe care ar trebui să se odihnească consătenii 
noștri și ale căror lemne sunt smulse, ori locurile de joacă de 
care ar trebui să se bucure copiii și care sunt vandalizate în 
fiecare zi?”. Cine are urechi de auzit, să audă!

utoritatea Naționala Sanitară 
Veterinară şi pentru Siguranţa Ali-

mentelor a finalizat o altă acțiune întreprinsă 
în cadrul strategiei de extindere și de deschi-
dere de noi piețe de desfacere pentru lână. 
Programul de susținere a crescătorilor de 
ovine pentru comercializarea lânii a atras, 
până în prezent, 32.000 de beneficiari. Aju-
torul constă în acordarea unui sprijin de un 
leu pe kilogramul de lănă comercializată 
către un centru de colectare sau o unitate de 
procesare a lânii. Schema de ajutor de mi-
nimis are o finanțare de 36 de milioane de 
lei, iar banii se asigură de la bugetul de stat, 

în limita prevederilor buge-
tare aprobate cu această 
destinație Ministerului Agri- 
culturii, prevăzute pe anul 
2018.
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Ioan VODICEAN - Primar al comunei Săvârșin

Pagină coordonată de Roxana FURDEAN

„Ceea ce s-a realizat până acum, mă face să cred, că suntem 
pe drumul cel bun!”

Rubrica școlii
         

„De gustibus non discutandum” sau...
                                   

e tot râsul sunt românizările unor 
cuvinte latinești. Astfel, mai auz-

im, din păcate, persoane care vor să pară 
culte și spun așa: De gustibus non discu-
tandum, în loc de De gustibus non dispu-
tandum, ceea ce înseamnă „gusturile nu 
se discută”. Observăm că vorbitorul, după 
ureche, transformă cuvântul latinesc într-
unul ce seamănă mai bine cu cel româ-
nesc.

Atunci când vrem să semnalăm, să 
atragem atenția asupra unei greșeli în tex-
tul altuia sau chiar al nostru, întrebuințăm 
tot un cuvânt latinesc: sic. Sic înseamnă 
„așa”. Iar sic se pune în paranteză, cu 
semnul exclamării. De tot hazul însă este 
adecvarea lui românească: sîc. Fiindcă, 
așa cum spune un personaj din celebrul 
roman Moromeții, așa ceva nu există!

 Marcel TOLCEA

e-au învățat părinții cu ideea, că orice om normal trebuie să înalțe o 
casă, să planteze un pom și să dea viață unui copil. Dar mai sunt și unii 

oameni care adaugă la sfatul strămoșesc și o carte. Sau mai multe cărți, cum 
este cazul domnului primar din Săvârșin, din a cărui creație literară mă roagă 
colegii săi, și nu numai ei, să public mai des. Am promis în acest sens, unora 
din doritori, că îl voi ruga pe domnul Ioan Vodicean, să reediteze câteva din 
cărțile domniei sale. Până atunci, la sfârșit de februarie, când prin parcul Pal-
atului Regal din Săvârșin trece singurătatea în pelerină mov, privind cu tristețe 
la arborii despuiați de legende, am vorbit cu domnul primar Ioan Vodicean și 
aproape deloc cu poetul.

Domnule primar, am văzut în drumul spre 
dumneavoastră, construcția nouă a grădiniței. 
Știam despre ea din dialogurile noastre anterioare, 
dar, curioasă cum sunt, nu pot să nu vă întreb de 
costul acestei frumoase clădiri?

Da, e vorba de suma maximă aprobată pe 
această linie de finanțare din fonduri europene, în 
valoare de 500.000 de euro. Și tot o sumă egală, de 
500.000 de euro a fost alocată pentru extinderea și 
modernizarea liceului, apoi o sumă foarte apropiată 
de maxim și asta, pentru că nu am putut să ne întin-
dem mai mult, că atâta a fost limita a ceea ce puteam 
dezvolta, a fost alocată pentru „Căminul Cultural” 
din satul Toc, adică 400.000 de euro.

Sume mari, investiții serioase.
La acestea se adaugă asfaltările cu peste 

1.000.000 de euro! După cum vezi, ne apropiem de 
3.000.000 de euro.

Domnule primar, în trecutele dumneavoastră 

mandate, ați vehiculat sume la fel de mari?
Nu sume la fel de mari, dar am mai avut  

proiecte vizând alte drumuri modernizate, asfaltate, 
am mai avut un proiect de construire a unui cămin 
pentru persoane vârstnice, a unui „Centru de infor-
mare turistică”, am mai construit un pod într-un  
sat aparținător, dar, sumele, desigur au fost mai mici.

Cu fonduri proprii?
Cu forțe proprii am mai făcut mici intervenții  

la clădirile administrației publice, la căminele cultu-
rale și la școlile din satele aparținătoare. Trotuarele au 
fost și ele în atenția noastră, desigur, iar Parcul Cen-
tral, după cum ai văzut, arată altfel, azi. Sigur, mai 
sunt lucruri de făcut, dar ceea ce s-a realizat până 
acum, mă face să cred că suntem pe drumul cel bun.

Cu poetul Ioan Vodicean, când voi putea 
vorbi?

Din păcate Roxana, abia atunci când primarul 
va fi în concediu.

Pa moș Lulă, drajii mei,
L-o trimes asară baba
Cu on foștomoc² gi lei
Să îș cumpere „Viagra”.
 
C-o vindut la târg o vacă
ș-o parecie gi purșei
ș-ar fi vrut baba să-ș facă
Bucurie-on pic șî iei.
 
Moșu Lulă, cu nievoie³
O-ntrebă p-a lui Marie:
„Auz babo! Da’ am voie
Să iau bumbu cu răchie?”
 
„Poț’ să-l iei șî cu benzână”,
Zâsă baba mânioasă,
„D-atunși buba nu ce țână
Pân gragină. Fuga-n casă.
 
Șî să viez că-ț fașie binie,
Ce-ntăreșcie, cum ț-am spus,
Când ce-i dușie pântru cinie…
Vez că fași on pic mai sus.

Curios să-i facă proba,
S-o dus moșu la clozet4.
Baba mi l-o luat cu vorba:
„Ioanie! Umbli cam înșiet!”
 
Atunși, cum l-o pus pa grabă,
Mintunaș5 o șî vinit.
Sî să viez, curva gi babă,
Cum l-o luat la ștudurit.6

 
„Moșule! Tu ieșci cu geală”7

Zâsă baba. „Uită… canși8;
Niși o țâră gi ugeală9

Pă bombeuri la bocanși.
 
„Nu fi proastă!” zâsă moșu,
„Că giloc10 ai să ce-ncrunț.
Am făcut mai sus, nu-i vorbă.
Uit-aișea… pa jenunț.¹¹

1-medicament, pastilă bleu; 2-teanc, 
fișic de bancnote 3-poznaș;  4-toaletă;  
5-imediat; 6-studiat, cercetat;  7-răutate, 
șiretenie; 8-(țigănesc) nimic, deloc; 
9-umezeală; 10-imediat; 11-genunchi

Bumbu hăl Baluț1

                                             Ioan VODICEAN

N
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CENEI Timiș

Pagină realizată de Ada MAXIM

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

„La mulți ani, doamnelor, domnișoarelor și tuturor mămicilor!”

Lucrările continuă în comuna Cenei

F

n apropierea lunii 
Mărţişorului, când 

 natura renaşte, iar lucru-
rile bune se adună, am por- 
nit şi spre comuna Cenei, 

 pentru a vedea ce mai 
face administraţia locală 

 şi cu ce planuri a început 
primăvara. Înainte de toate, 

luna martie este o sărbătoare a celor mai frumoase 
fiinţe create de Dumnezeu, simbol al gingăşiei şi al 
bunătăţii, o sărbătoare a femeilor din întreaga lu- 
me. Profitând de această ocazie, reprezentanții Primă- 

riei și ai Consiliului Local Cenei au dorit să le 
transmită gândurile lor de bine tuturor doamnelor 
din comună, dar şi cititoarelor jurnalului nostru. 
„Primăvara, anotimpul renaşterii, al trezirii la viaţă, 
face din 8 Martie, ziua cea mai plină de feminitate, 
zâmbete şi căldură sufletească. Și, într-adevăr, ochii 
doamnelor noastre sunt marginea lumii! La mulți 
 ani, doamnelor, domnișoarelor și tuturor mămicilor! 
Cu ocazia zilei de 8 martie, le doresc tuturor reprezen-
tantelor sexului frumos tot ce e mai bun, bucurie în 
primul rând, şi sănătate, să aibă parte de tot ce e mai 
frumos, să fie iubite de către soţi şi copii, şi să fie res-
pectate de societate”, a transmis primarul Gabriel Ilaș.

a Cenei lucrările continuă 
în ritm susţinut, comuna 

fiind în plină transformare prin 
realizarea de lucrări menite să 
îmbunătăţească nivelul de trai al 
locuitorilor. De exemplu, printre 
lucrările derulate în această 
perioadă, cele mai importante sunt 
asfaltarea unor străzi la Bobda și 
la Cenei, dar și construirea unei 
zone sportive de agrement, prin 
introducerea în circuitul agricol a 
trei bălți. 

Aflat la cârma Primăriei 
de mulţi ani, primarul Gabriel 
Ilaș spune că demarează proiecte 
în urma discuţiilor purtate cu 
cetăţenii, deoarece nu uită 
niciodată că datorită oamenilor 
satului ocupă această poziţie. 
“Este o comuniune între primar 

ragi liceeni ai comunei Cenei, dacă sunteți pasionați de istoria 
națională, dar și de cea personală, a familiei sau a comunității, 

trebuie să știți că Facultatea de Istorie din cadrul Universității București 
organizează, în perioada februarie-iunie 2018, un concurs, în parteneriat 
cu Societatea de Științe Istorice din România. „Ne propunem în felul 
acesta ca în anul Centenarului să canalizăm energiile creative și dorința 
de cunoaștere a elevilor către un moment important pentru construcția 
și devenirea națională, asupra căruia ne aplecăm cu respect, dar și cu 
încrederea că promovarea valorilor reprezintă singura cale spre un viitor 
care să ne cuprindă pe toți”, explică organizatorii. Potrivit acestora, 
cei mai buni participanți vor avea ocazia să ajungă la București, unde, 
timp de o săptămână, vor fi găzduiți de Facultatea de Istorie și vor avea 
ocazia să cunoască profesorii și studenții, dar și să viziteze Capitala.

ermierii îşi vor primi 
în acest an, în avans, 

subvenţiile pentru agricultură, 
a anunţat recent premierul 
României, Viorica Dăncilă. 
„Pe 3 februarie, au intrat în 
conturile României peste 400 
de milioane de euro, sumă ce 
reprezintă rambursarea plăţilor 
aferente din Fondul european 
de garantare agricolă şi aferente 
lunii decembrie 2017. Această 
sumă se adaugă la cea primită 
pe 5 ianuarie, în valoare de peste 
660 de milioane de euro. Sunt 
deja peste un miliard de euro 
pentru fermierii români, ceea 
ce reprezintă 60% din plafonul 
aprobat de 1,8 miliarde euro”, a 
declarat Viorica Dăncilă, citată 
de Economica.net. Potrivit 
sursei, până în prezent au ajuns 
la fermieri 1,3 miliarde de euro, 
adică 70% din plafon. Mai exact, 
723.000 de fermieri au primit 
subvenţii, din cei 885.000, care 
au depus cereri, a mai precizat 
premierul.

Î

L şi cetăţeni în a pune în aplicare 
proiectele pe care le avem. Toate 
trebuie să le facem împreună, 
nu se poate altfel. Și am putut 
realiza multe proiecte cu fonduri 
din bugetul local sau finanţări 
obţinute, dar trebuie să privim 
spre viitor și să ne gândim la ce 
mai trebuie pentru a schimba în 
bine viața locuitorilor comunei, a 
noastră, a tuturor”, spune edilul.

În atenția liceenilor!

D

Subvenții în avans 
pentru fermieri
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TRAIAN VUIA

Vasile PETRUESCU - Primar al comunei Traian Vuia

Timiș

„Trebuie să cari documentele cu camionul în domeniul 
proiectelor Uniunii Europene!”

Pagină coordonată de Gheorghe MIRON

Domnule Petruescu, 
primarii din Timiș se 
plâng că birocrația este 
foarte mare în ceea ce 

 privește pregătirea proiec-
telor cu finanțare de la Uniunea Europeană. Cum 
este la Traian Vuia?

Așa este! Birocrația este mare și reprezintă o 
dificilă problemă în domeniul acesta al proiectelor 
cu finanțare de la Uniunea Europeană, începând de la 
depunere lor și până la afișarea raportului de selecție. 
Există multe zile de așteptare inutilă. E normal să 
fie sistem concurențial și trebuie să fie depuse pe o 
sesiune multe proiecte, dar fiecare trebuie evaluat.

La noi și birocrația are trepte. Care parte a ei 
este mai anevoioasă?

Birocrația de după depunere este foarte mare. 
În dosarul cererii de finanțare sunt extrem de multe 
documente. Cred că ar trebui mers pe sistemul 
maghiar, unde hârțoagele sunt la kilogram. La noi e 
altfel, trebuie să le cari cu camionul.

Chiar cu camionul?
Numai pentru depunerea unui proiect înseamnă 

hârtii foarte multe care cântăresc kilograme. Acestea 
ar trebuie să fie substanțial aerisite, dar așa e legislația 
în România. Dacă Uniunea Europeană impune trei 
documente, România, să pară mai interesantă, mai 
pune un document sau două, astfel, ne sufocă pe 
toți. Noi ne-am obșnuit cu această situație să avem o 
documentație foarte stufoasă și nu avem ce să facem. 
Urmăm drumul ce avem de urmat...

Și asta ce înseamnă?

ntru în comuna Traian Vuia și în dreptul școlii îl zăresc pe domnul primar. 
Ne salutăm și, cu pași contemplativi, plimbându-ne pe drumurile comunei, 

vorbim. Despre ce? Despre ce-l doare mai mult, despre nemuritoarea birocrație 
românească...

Asta înseamnă pierdere mare de timp și de 
bani, pentru a raporta de fiecare dată același lucru, în 
condițiile în care trebuie să depui același document 
de fiecare dată. Sunt situații care ar trebui analizate, 
dar e o problemă de legislație și așa cum au negociat 
autoritățile române de pe management la UE. Noi 
nu putem face altceva decât să respectăm regulile 
stabilite, chiar dacă asta înseamnă mare piedere de 
timp și de bani, pentru administrațiile locale, care 
trebuie să aștepte uneori chiar ani până când ajung 
să implementeze un proiect cu finanțare UE. Asta e 
situația, nu nu avem ce face, decât să acceptăm.

Când vreți să depuneți un proiect cu finanțare 
de la Uniunea Europeană cum procedați?

Totul se pornește de la ghidul solicitantului. 
Acesta arată clar ce trebuie să faci, astfel, ce activități 
trebuie desfășurate, care sunt pașii de urmat, ce se 
finanțează și ce nu se finanțează. Ce cheltuieli pot 
fi sau nu pot fi decontate. La lucrările de construcții 
trebuie studiu de fezabilitate și un proiect tehnic. 
Studiul de fezabilitate este un document destul de 
laborios întocmit și trebuie realizat de o firmă de 
specialitate. Acel document trebuie plătit. Deci 
presupune cheltuirea de bani și de timp și, ceea ce e 
grav, niciodată nu știi dacă acel proiect pe care vrei tu 
să îl implementezi va și primi finanțare. Se cheltuiesc 
destui bani din bugetul local pe studii de fezabilitate 
și pe documentații, care pot să rămână în aer.

Domnule primar, știu că vă grăbiți spre 
sediul primăriei, vă mulțumesc și vă asigur că ne 
vom revedea și luna viitoare.

Vă aștept.

I

De la biroul nostru agricol

Sprijin pentru fermieri
L

dministrația locală din comuna Traian Vuia are 
mai multe proiecte de investiții, pentru acest 

an. În primă fază se vor finaliza lucrările la parcurile 
de joacă pentru copiii comunei. „Pentru că am avut 
suficient loc, la Sudriaș, Jupani și Susani am construit și 
foișoare, tot din banii alocați pentru parcurile de joacă. 
Un alt astfel de parc, cu tot cu foișor, vom construi și 
la Săceni, printr-un 
proiect care va fi rea-
lizat anul acesta cu 
bani de la bugetul lo- 
cal”, ne-a de clarat 
Vasile Petruescu, 
pri marul comunei 
Traian Vuia.

Parcuri pentru copiii din satele comunei Traian Vuia

ocuitorii comunei Traian Vuia, cei intere- 
sați desigur, pot accesa sume de până la 

100.000 de euro prin intermediul a două sub-
măsuri de finanțare prin PNDR. Reamintesc fer-
mierilor din comună, că prin submăsurile 16.4 si 
16.4 a – „Sprijin pentru cooperare orizontală și 
verticală între actorii din lanțul de aprovizionare 
în sectoarele agricol și pomicol”, fermierii care 
decid să coopereze pentru crearea unor lanțuri 
scurte de aprovizionare pot obține un sprijin în 
valoare de maximum 100.000 de euro. Beneficia- 
rii uneia dintre aceste două submăsuri pot utiliza 
suma aferentă sprijinului pentru o serie de chel- 
tuieli menite sa îi ajute în a-și îndeplini obiectivele.

Dr. Vasile VIȘĂOAN
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TimișCHECEA

Pagină realizată de Ada MAXIM

„Tuturor doamnelor și domnișoarelor, o primăvară frumoasă, 
cu lumină în suflet!”

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea
lor, dau lumii mai multă frumuseţe și bunătate.  
De aceea, nu doar la ocazii speciale, precum sunt 
zilele Mărțișorului, trebuie să le aducem un oma- 
giu, să le fim recunoscători pentru grija și dragostea 
pe care ne-o poartă, ci în fiecare zi trebuie să 
ne amintim de rolul lor în viața noastră. Așadar, 
alături de colegii mei din Consiliul local, doresc să 
transmit colegelor noastre și tuturor doamnelor și 

domnișoarelor din comuna Checea, 
și nu numai, o primăvară frumoasă, 
cu lumină în suflet, fericire şi toată 
dragostea pe care o merită! Vă dorim 
sănătate, bucurii nenumărate și un 8 
Martie cât mai frumos. La mulţi ani!”, 
a transmis primarul Daniel Florin 
Florea.

C u ocazia Mărțișo-
rului, Primăria şi 

Consiliul Local Checea 
urează, tuturor doamnelor 
şi domnişoarelor, sănăta-
te, zile senine și o primă-
vară frumoasă! 

„Mămici, soţii, iubi-
te, prietene 
sau cole- 

ge, cu toţii transmitem în primele 
zile ale primăverii un gând bun către 
persoanele dragi de sex feminin din 
viaţa noastră. Doamnele sunt cele care 
ne sunt alături la bine și la greu, în tot 
ceea ce facem. Femeile, prin gingășia 

ragi tineri ai comunei Checea, tre- 
buie să vă amintiți, odată 

cu trecerea sărbătorii împrumutate 
Valentine’s Day, că dragostea are o 
sărbătoare a ei și la români. Prilej de 

 bucurie și bunăstare, Dragobetele este 
unul dintre cele mai frumoase obiceiuri 
străvechi ale poporului român, pe care îl 
sărbătorim în ziua de 24 februarie. 

De Dragobete, iubește românește!
D

Să nu uităm 
să râdem

n banc plin 
de înțelep-

ciune din anii ‘80, în 
care se întâlneau doi 
cunoscuți: primul îl 
întreabă pe celălalt:

-Ce faci?
Și acela îi răs-

punde:
-Bine. Dar tu?.
-Bine si eu, răs-

punde primul, iar al 
doilea conchide:

-Așa ne trebuie, 
mămăliga mamii ei 
de viață!

ă nu adormi cu mintea obosită, în 
duşmănie pe cineva.

Prilejurile sunt de mai multe feluri: de 
la diavol, de la fire şi îngăduite de Dumne-
zeu. Le deosebim:

– Când sunt de la diavol, simţi tulbu-
rare.

– Când sunt de la fire, ne apărăm.
– Când sunt îngăduite de Dumnezeu, 

simţim o pace, bucurie, mulţumire.
Să vă învăţaţi să vorbiţi puţin şi 

esenţial. Aşa să fie vorba între voi: ca la 
rugăciune.

 Decât ceartă, mai bine pagubă.
Pentru valoarea mântuirii nici o 

suferinţă nu e imposibilă aici pe pământ, 
numai şi numai să poţi câştiga mântuirea.

 Să vă rugaţi să nu vină şi peste voi ne-
cazurile care vin pe oameni, că vor veni 
vremuri foarte grele.

ragi elevi ai școlii din Checea, 
în această rubrică, vă reamin-

tesc, că se pune virgulă între părţi de 
propoziţie de acelaşi fel, atunci când nu 
sunt legate prin şi ori prin sau.

Ex: Am învățat despre virgulă, 
punct și cratimă.

O excepție este situația în care și 
face parte din înșiruire. În acest caz se 
folosește virgulă.

Ex: Am învățat și despre virgulă, și 
despre punct.

O apoziție (atribut apozițional) 
se desparte prin virgulă de restul 
propoziției.

Ex: Elevul, Mihai, a învățat lecția.
Se pune virgulă după un substantiv 

în cazul vocativ.
Ex: Mihai, învață lecția!
Se pune virgulă după o interjecție.
Ex: Ei, ai văzut că se poate?
Se separă prin virgulă conjuncția 

așadar și locuțiunea conjuncțională 
prin urmare de restul propoziției.

Ex: A învățat, așadar, lecția.
Nu se separă prin virgulă conjuncțiile 

însă, deci și adverbul totuși.
Ex: A învățat deci lecția.
Se pune virgulă înainte de dar și de 

însă (atunci când are sensul de dar).
Ex: Elevul a învățat, însă nu și-a 

făcut tema.
 Între subiect și predicat nu se pune 

virgulă.
Ex: Elevul era afară.

Cuvântul care vindecă
SFATURI DE LA PĂRINTELE 

ARSENIE BOCA

U
S

Rubrica elevilor
Reguli 

de folosire a virgulei
D
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FÂRLIUG Caraș-Severin

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

„La Scăiuș, putem vorbi despre un cămin modern, european!”
Ioan BORDUZ - Primar al comunei Fârliug

M

Plata subvenției la motorină 
în 2018

A

S

De la biroul agricol

tresul pre-
lungit poa- 

te slăbi sistemul 
imunitar, lăsând 
pacientul mult 
mai vulnerabil în 
faţa afecţiunilor autoimune şi a infecţiilor. 

Aşadar, nu trebuie să ne mire faptul 
că răcelile şi virozele respiratorii sunt strâns 
legate de modul în care gestionăm situaţiile 
stresante.

ă întorc din Scăiuș, am ținut să văd și această așezare a Carașului meu 
drag și nici că se putea altfel, atâta vreme cât acest sătuc, în care stelele 

mișună prin limpezișurile nopții, ca nici unde în altă parte, întregește rotundul 
comunei Fârliug, prezentă în paginile acestui jurnal. La întoarcere, întâlnindu-l 
pe domnul primar, am vorbit și despre Scăiuș.

Ați fost puțin supărat 
la sfârșitul anului trecut 
domnule primar.

Trece supărarea...
Trece?

Trece, dar rămâne mâhnirea. Mâhnirea de a nu 
reuși o bună colaborare între administrația locală din 
comuna noastră și cadrele de poliție mandatate să 
se ocupe de zona noastră. Așa cum am mai spus, nu 
avem vreun conflict dar, efectiv, nu au venit niciodată 
să discutăm despre problemele acestei comunităţi. 
Eu nu le cer nimic pentru mine, ci pentru oameni. 
Fârliugul, cu satele aparţinătoare, are probleme ca 
orice zonă rurală. Păi, dacă Poliţia nu îi protejează pe 
oameni, cine să o facă? Oamenii legii care răspund de 
zona asta trebuie să îi sprijine pe cetăţeni, aşa cred eu. 
Degeaba îi aleargă pe amărâţii ăia care taie o salcie, 
să aibă ce să pună pe foc, iar camioanele cu tone de 
lemn trec nestingherite. Această lipsă de colaborare 
cu Poliţia, lipsa de implicare pentru problemele 
oamenilor din Fârliug, este una dintre cele mai mari 
nemulţumiri cu care am încheiat anul 2017. Sper, din 
suflet, ca în 2018 să avem o comunicare mai bună.

Dar anul care, nu demult, s-a încheiat, a fost 
unul care v-a adus și satisfacții.

Într-un fel da, pot spune că anul care s-a încheiat, 
chiar dacă nu a fost unul foarte bun, a fost suficient 
de bun pentru comunitatea pe care o reprezint.

Mai concret.
Am finalizat lucrările la două drumuri din Scăiuş, 

care erau atât de sparte încât nu se putea circula nici 
măcar cu căruţa.

Și banii pentru cele două drumuri?
Finanţarea pentru ele am obţinut-o de la 

„Ministerul Dezvoltării, Administraţiei Publice şi 
Fondurilor Europene.

Am trecut, înainte de a veni spre dumneavoastră, 
să văd „Căminul Cultural” din Scăiuș.

Și cum ți se pare?
Acolo chiar s-a lucrat!
Da, am reuşit să renovăm şi să moder-

nizăm  „Căminul Cultural” din Scăiuş.
Și iarăși vă întreb de bani…
L-am renovat și modernizat, cum ai văzut, cu 

fonduri din bugetul local. Am alocat 124.000 de lei 
pentru acest obiectiv, iar rezultatul este pe măsură.

Domnule primar, vă mărturisec sincer, am stat 
de vorbă cu oamenii locului și erau bucuroși. Am 
înțeles că pentru ei, această lucrare de restaurare și 
modernizare, înseamnă enorm.

E firesc, gândește-te că de acum înainte, toate 
evenimentele pe care sătenii le vor ţine aici se vor 
desfăşura în cele mai bune condiţii. Avem bucătărie 
modernă, unde oamenii vor putea găti pentru nunţi, 
botezuri sau, dacă este cazul, pentru pomeni. Avem 
grupuri sanitare moderne și o centrală pe lemne, 
recent montată.

Ați înlocuit și tâmplăria.
Tâmplăria veche a uşilor şi ferestrelor a fost 

înlocuită cu cea din material PVC şi geam termopan. 
Draga mea, la Scăiuș putem vorbi despre un cămin 
modern, european și asta fără lipsă de modestie.

Vă felicit, domnule primar!
Nu pe mine, pe oamenii care îmi sunt alături.

nul școlar 2018-2019 va începe în 
ziua de 10 septembrie, iar vacanța 

de iarnă va avea o durată de trei săptămâni, a 
decis  Ministrul Educației, în urma consultării 
cu reprezentanți ai organizațiilor de părinți, 
ai elevilor, ai sindicatelor din învățământ și ai 
patronatelor.

Rubrica 
școlii

Stresul este răspunsul nespecific al 
organismului la orice presiune

gricultorii vor beneficia și în 2018 de sprijin 
financiar pentru reducerea accizei la motorină 

utilizată la efectuarea lucrărilor mecanizate în sectoarele 
vegetal, zootehnic și îmbunătățiri funciare, permițând astfel 
o diminuare a costurilor de producție în sectorul agricol prin 
rambursarea diferențelor de accize.

Știm că știți, dar vă reamintim

A
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LENAUHEIM Timiș

„Uniunea Primarilor din Banatul Istoric ne poate sprijini 
în multe proiecte!”

Domnule primar, mulțumindu-vă pentru 
bunăvoința de a accepta acest dialog, aș dori să aflu 
cât, credeți dumneavoastră că, ar trebui să dureze 
întocmirea și drumul spre aprobare a unei cereri 
de finanțare, până să ajungă să fie implementat un 
proiect?

Eu am proiect la care am depus cererea de 
finanțare în octombrie 2015.

Pentru ce anume ați depus cererea de 
finanțare?

Pentru străzi. Au fost depuse numai două 
proiecte. Lenauheim și Sânandrei.

Și?
Iată sunt mai mult de doi ani de atunci.
Este foarte mult!
Eu zic că rezonabil termenul ar trebui să fie 

de șase luni, pentru ca să închei contractul cu 
constructorul.

Domnule primar, ca membru fondator 

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim
nainte de a porni spre Lenauhaim, scriitorul și prietenul meu, Vasile 
Todi, pe care eu l-am numit „cel mai iubit dintre pământeni” și tot 

astfel îl socotesc și acum, știind încotro pornesc a ținut să-mi spună: „Bătrâne, 
la Lenauhaim vei întâlni un om care cunoaște bine câte «fușteie» are scara ce 
duce spre cinstea prieteniei, un bărbat credincios cuvântului dat și un gospodar 
destoinic. Omul de care îți vorbesc este primarul comunei.” Avea dreptate Todi! 
Domnul primar Ilie Suciu face cinste, prin faptele sale, comunei ce poartă numele 
marelui poet romantic austriac Nikolaus Lenau. În dialogul cu domnul primar, a 
cărui primă parte o publicăm în acest număr al jurnalului primăriilor, am vrut să 

aflu și opinia domniei sale, despre „Uniunea Primarilor din Banatul Istoric”, al cărui membru fondator este.  

Î

al „Uniunii Primarilor din Banatul Istoric”, 
considerați că poate ajuta „Uniunea”, că poate 
sprijini efortul edililor pentru reducerea birocrației 
la depunerea acestor proiecte?

Nu zic că nu se pot face demersuri pentru a se 
reduce birocrația, dar totul ține, de fapt, de comisarii 
de la Uniunea Europeană, care ar trebui să  stimuleze 
instituțiile să grăbească procedurile. Numai că sunt 
câteva lucruri care se bat cap în cap. Dar, revenind 
la esența întrebării dumneavoastră, da, „Uniunea 
Primarilor din Banatul Istoric”, da, se poate implica 
mult în a-i ajuta pe primari. Această instituție, poate 
face multe. De aceea a fost înființată. Și dacă tot 
vorbim de Banatul istoric, atunci va trebui să vedem 
ce facem și cu turismul. În acest domeniu, avem 
multe de făcut, fiindcă sunt obiective turistice de mare 
valoare în mediul rural, iar „Uniunea Primarilor din 
Banatul Istoric” ne poate sprijini în multe proiecte. 
Este foarte bine că s-a înființat!

O, negură cu pașii suri,  
Lințoliul tău ți-l pui 
Pe munți, și ape, și păduri, 
Pe raza soarelui.  

Poeți ai comunei noastre: Nikolaus Lenau

ituată în partea de vest a judeţului Timiş, 
la o distanţă de 45 km de marele centru 

industrial Timişoara, la o distanţă de 11 km 
de oraşul cel mai 
apropiat Jimbolia şi 
aproape de graniţa 
cu Serbia, comuna 
Lenauheim, una din 
comunele de fală ale 
Banatului de pustă. 
Vă așteaptă să o 
vizitați!

entru că și locuitorii comunei Lenauheim, 
aleg să lucreze în străinătate, este bine să 

știe că persoanele fizice române, rezidente fiscal 
în România, ce au încasat pe parcursul anului 
trecut dividende din străinătate, au de îndeplinit 
anumite obligații fiscale atât din perspectiva 
impozitului pe venit, cât și din cea a asigurărilor 
sociale.

Din albumul cu poze al primăriei

Domnul primar Ilie Suciu, al optulea din rândul 
întâi, de la stânga la dreapta, la întâlnirea membrilor 
fondatori ai „Uniunii Primarilor din Banatul Istoric”.

Ne-am interesat, vă informăm!

P Pământul să-l înfășori vrei  
În văl noptatic, greu 
Hai, vin tristețea să mi-o iei 
Și tot trecutul meu!   

Ceață

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Traducere de Lazăr ILIESCU

Pentru oaspeții noștri...

S
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BUZIAS Timiș,

Domnule primar, vă mulțumesc, că ați 
acceptat întâlnirea cu mine.

Mă tot gândeam, domnișoară Roxana, când 
veți veni să acordați o pagină de promovare, în 
jurnalul primăriilor și orașului Buziaș ?

Și, iată, că am venit!
Bine ați venit!
Vă mulțumesc! Domnule primar, se schimbă 

înfățișarea orașului într-un ritm, dacă nu lunar, 
dar trimestrial, cu siguranță.

Așa cum am mai spus și cum singură ai 
remarcat, Buziașul se dezvoltă într-un ritm alert. Am 
dezvoltat de la venirea mea în administrația urbei, 
mai multe fronturi de lucru, dar acum, la început 
de an, te asigur că multe, foarte multe proiecte sunt 
pregătite pentru a fi implementate.

Cum vedeți orașul Buziaș, în viitorul 
apropiat?

Mi-am propus și voi ancora propunerea mea 
în realitate, să fac din Buziaș un oraș model pentru 
țara asta, un oraș, care să își merite renumele de 
oraș-stațiune. Cu atât mai aprigă este dorința mea, 
cu cât Banatului îi lipsește o stațiune de anvergură. 
Dealtfel, primi pași au și început să ducă spre țelul 
meu și al oamenilor din Buziaș. După cum se poate 
vedea, restaurarea Colonadei face mult mai atractiv 
parcul, care, în ultima perioadă a găzduit un mare 
număr de activități artistice, festivaluri, care odată 

„În opoziție sau la putere, suntem toți ai orașului și în slujba 
cetățenilor!”

Sorin MUNTEANU - Primar al orașului Buziaș
Pe domnul primar al orașului Buziaș l-am cunoscut, la început, din 

vorbele frumoase ale celor ce vizitau locațiile „Stațiunii Balneoclimaterice 
Buziaș”, stațiune a cărei conducere a preluat-o în perioada grea a anilor de după 
revoluția anticeaușistă. Stațiune căreia, cu timp și răbdare, prin munca sa i-a 
redat un suflu nou și civilizat. Apoi l-am întâlnit în ipostaza de edil al orașului-
stațiune Buziaș. Sorin Munteanu este unul din cei dintâi laureați ai premiilor 
„Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric”. Atunci nu era primar...  Acum este și 
oamenii așteaptă de la dânsul... minuni. Ori aici pe pământ, un primar poate face 
minuni în timp și numai prin faptele sale cotidiene. Și faptele sale au început să 

se vadă. Despre ele, despre cele ce vor veni, l-am deranjat pentru un scurt dialog.
organizate aici, au depășit prin ecouri, perimetrul 
orașului, determinând foarte mulți oameni, unii chiar 
de departe, să vină la Buziaș la astfel de manifestări. 
Sigur, pentru a ne atinge toate obiectivele pe care 
ni le-am propus și, când spun asta, mă gândesc la 
proiectele mari de infrastructură, la cele care se vor 
derulate pentru utilități, la școlile noastre, ori piața 
orașului.

Care vă este cel mai apropiat gând, acum 
când ați enumerat o parte importantă privind 
viitorul urbei?

Acel gând care se îndreaptă către cetățenii 
orașului, cărora le mulțumesc pentru încrederea 
acordată și, pe care îi rog, să-mi fie mereu alături în 
munca de a păstra curățenia orașului, așa cum a fost 
în anii când Buziașul era socotit „Perla Banatului” 
de pustă.

Știu că, la ședința de Consiliu, din luna 
trecută, ați fost extrem de consensual, reiterând 
convingerea dumneavoastră că indiferent de 
culoarea politică...

Da, în opoziție sau la putere, suntem toți ai 
orașului și în slujba cetățenilor.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru 
această întrevedere.

Și eu îți mulțumesc pentru acest început de 
promovare a orașului meu, între paginile atâtor 
administrații.

Colonada construită din lemn, în 1875, 
în stil bizantin, la comanda împăratului 
Franz Joseph, recent reabilitată.

Pentru oaspeții 
noștri

n urma analizelor 
din 1817 ale pro-

fesorului Paul Kitaibel, 
apelor minerale de la 
Buziaş li s-a recunoscut 
valoarea terapeutică, iar 
în 1819, aşezarea a fost 
declarată oficial staţiune 
balneară. După 55 de ani, 
în 1874 la Buziaș a fost 
inaugurat  primul ştrand 
cu apă minerală din 
Europa. Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Filă nouă din albumul orașului Rubrica elevilor
Ce este interjecția

nterjecţiile sunt cuvinte de tip 
 special ce se deosebesc de păr-
ţile de vorbire autosemantice care de- 
numesc noţiuni propriu-zise şi de in-
strumentele gramaticale (prepoziţii şi 
conjuncţii) ce exprimă raporturile din-
tre noţiuni. Ele nu denumesc, ci redau 
diferite emoţii, sentimente, impulsuri 
de voinţă ale vorbitorului sau zgomote 
din natură. Adesea rostirea lor este 
însoţită de gesturi (mișcări ale feței, 
mâinilor), deoarece ele singure nu sunt 
suficiente pentru a exprima pe deplin 
starea fizică sau psihică a vorbitorului.

I
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„Cea mai frumoasă doină este doina Banatului!”
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u ani în urmă, de pe scena Teatrului Naţional 
din Timişoara, aţi deplâns starea sufletească 

a cântecului popular bănăţean. Au trecut anii, s-a 
schimbat ceva?

Nu! Din păcate, nu numai că nu s-a schimbat, 
dar, şi ce a fost bun, s-a alterat. Apa riţia unor posturi 
de televiziune cu profil şi, mă refer aici la Favorit ori 
Etno, a înmulţit, prin lipsa unor redactori de speciali-
tate, contrafacerile. Eu nu sunt un critic absurd, care 
să insiste pe ideea că trebuie să cântăm ca în perioada 
dintre războaie, nu, doamne ferește, dar, pe o selecţie 
asupra versurilor, care se cântă şi asupra acurateţei 
temelor muzicale, ar trebui insistat. Eu am mai spus şi 
repet, că cel mai frumos cântec al românului este doi-
na şi cea mai frumoasă doină, este doina Banatului. E 
trist ce vă spun acum, dar eu, când vreau să 
ascult muzică populară din Banat, mă duc în 
Voivodina.

Melosul rezistenţei!
Exact. Melosul lor a fost unul de 

rezistenţă şi ei au rămas pe motivele 
adevărate. Ori aici, peste cântecul adevărat, 
au fost aşezate contrafacerile iugoslave. Şi în 
acest caz, s-a îndulcit doina, cu armonii cu ... 
sună frumos dar ...

Dar numai este adevărat.
Aşa.
Maestre, ce ne lipseşte nouă, românilor, pentru a 

ne putea uita ,fără să roşim, în ochii Maicii Românii?
Eu am crezut totdeauna, că pot să fiu mândru că 

sunt roman, raportându-mă la două perioade istorice, 
care mă fac să cred că putem să redevenim ce-am fost.

Numiţi perioadele pentru a putea decupa 
cunoaşterea.

Prima perioadă este cea prepaşoptistă, când tin-
erii s-au întors din străinătăţuri, unde şi-au făcut stu-
diile pe banii lor, şi au făcut o ţară. Şi a doua perioadă 
este cea interbeli că, când a existat un suflu spiritual şi, 
nu numai peste România, care suflu , din păcate , nu-l 
mai cred posibil a doua oară.

De ce?
Nu ştiu, de ce!
Nu mai e Nae Ionescu?
Şi nici cei din jurul lui: Ţuţea, Cioran, Eliade.
Vulcănescu, Comarnescu ...
Dom’le, îţi dai seama? Şi ăştia, numai în filo-

zofie. Gândeşte-te, ce s-a întâmplat în proza literară, 
când şi-au găsit loc şi prieteni la Bucureşti, Ionel Teo-
doreanu, Rebreanu, Camil Petrescu, Cezar Petrescu, 
Zaharia Stancu, aflat la începuturile lui, de poezie nu 
mai vorbesc, gândeşte-te numai la Arghezi şi Barbu, 
Vinea, Blaga ...

Beniuc.
Beniuc, dar, câţi erau, ce perioadă a fost ...
O perioadă, maestre, în care grăuntele de nisip, 

redevenea stâncă.
Da şi dacă nu ar fi fost acei 50 de ani de agresiune 

rusă , ca să spun aşa, că n-a fost comunism.

Nu?
Nu, a fost cu totul altceva, a fost un barbarism 

social. Ei, fără anii aceia, noi am fi avut un alt drum. 
Perioada aceea, ne-a dat înapoi enorm. Şi de revenit, 
ne revenim foarte greu.

Multe divorţuri în lumea artiştilor, maestre!
Divorţurile, cele de azi, ţin de lumea manele-

lor. Cu fotoreporteri la tribunal, ş.a.m.d. Ăştia nu 
sunt artişti. Artiştii adevăraţi, au o viaţă adevărată. 
Adevărată şi discretă! Ai auzit vreodată de pro- 
blemele lui Ştefan Iordache ori ale lui Beligan? Pen-
tru mine, căsătoria a fost şi este un sprijin extraordi-
nar; pentru că eu am avut norocul să am o soţie care a 
înţeles „nebunia” artistului şi care mi-a fost şi cenzor 
adevărat, mi-a fost şi sprijin, când am fost debusolat, 

m-a şi încurajat, m-a şi certat şi cred că e ne-
voie, în viaţa artistului, de un sprijin pe care 
căsătoria ţi-l poate da.

Maestre, Tudor Gheorghe, iconarii ruşi 
privesc realitatea cu ochii deschişi. Poate 
şi din acest motiv icoanele lor sunt atât de 
dramatice. Artistul Tudor Gheorghe, cum 
priveşte lumea?

Asemeni iconarilor pe care i-ai amintit. 
Cu ochii deschişi. Din acest motiv specta-
colele mele ...

Au o undă de tragism.           
Da, şi asta indiferent de ce temă abordez.
Acești ani postdecembriști?
Ştii cum am fost ?
Cum?
Sunt doi cai la o căruţă şi bat pasul pe loc, sunt 

furioşi, năduşesc şi duc căruţa doi paşi.
Dar se agită ca şi cum ar trage propria istorie.
Exact şi în acest timp, ei sunt depăşiţi de un catâr 

care trece pe alături încet şi sigur.
Dar vizitiu avem?
Din păcate, nu prea avem. Nu avem vizitiu. Am 

întrebat odată un ţăran deştept, transilvan, ce părere are 
de clasa politică din România şi el mi-a răspuns sec şi 
dumnezeieşte: „Laptele bun face smântână grasă”. Eu 
am avut onoarea, bucuria, şansa, să fiu contemporan 
cu o pleiadă de mari poeţi. Am fost prieten cu Nichita 
Stănescu, am fost prieten cu Marin Sorescu, am fost 
cu Ioan Alexandru prieten, cu Grigore Vieru prieten, 
cu Romulus Vulpescu, cu Adrian Păunescu, , adică eu 
am avut şansa ...

Să fiţi prieten cum spunea Walery, cu poeţi care 
fac versuri pentru că sunt poeţi şi nu cu poeţi care 
sunt poeţi pentru că fac versuri.

Exact. Altminteri, eu am fost întrebat, de ce nu 
cânt poezia de azi, care se scrie.

Care poezie?
Asta întreb şi eu.
Şi ce le-aţi răspuns?
Le-am spus că, pentru mine, poezia română se în-

cheie la Adrian Păunescu.
 Dialog purtat cu Vasile TODI

Înainte de a fi un artist, Tudor Gheorghe reprezintă și este un intelectual român autentic. Cân-
tecele sale ne merg mereu la inimă și ne-o vindecă. De multe…

C

Tudor GHEORGHE


